
Vught, 4 december 2019 
 
Geachte leden van de Commissievergadering Bestuur & Samenleving te Vught, 3 december 2019, 
Hier onder vindt u de tekst in blauw, illustraties en bronnen in zwart (en blz. 7 t/m 9) waar ik mijn 
inspreken op baseerde.  
 
Bij het scrollen naar beneden laten de tussenkopjes de tekst overzichtelijk te lezen. 
 
In een tweede meegestuurd document vindt u een tijdschriftartikel over de Speeldoos van  
Droog, T. C., & Ouwendijk, M. (1977). Muziekschool te Vught De Speeldoos. Baksteen, 19(3), 22 tm 29. 
 

Nogmaals dank voor uw aandacht en met vriendelijke groet, 
 
Saskia Mickers 

 
De Speeldoos. Waardeer de parel, repareer de parel. 

In een recent krantenartikel is te lezen dat de Speeldoos “verouderd” zou zijn (van Houtum, 2019).  

Uit het artikel en uit de concept Cultuurnota is te begrijpen dat er wens is voor KWALITEIT.  

Als dochter van de architect van de Speeldoos en burger van Vught, voel ik mij geroepen, om u meer 

kennis te geven over de parel die Vught nu al in handen heeft.  

Geheel volgens hedendaagse tijd en hedendaags denken zoals CIRCULAIRE ECONOMIE en 

DUURZAAMHEID, pleit ik voor waar Sire eveneens in de campagne op hamert: Waardeer het. Repareer 

het. 

     bron foto:    https://sire.nl/campagnes/waardeer-het-repareer-het/ 

 

Hedendaagse studies tonen aan dat náást bewegen (Scherder, Laat je hersenen niet zitten, 2017), zoals 

bijvoorbeeld voetballen bij de Zwaluw, óók MUZIEK hoogst belangrijk is. Hoogleraar neuropsychologie 

Erik Scherder geeft er regelmatig (THEATER-)colleges over en heeft er het boek over geschreven: 

   Boekomslag: zie bibliografische vermelding. Foto omslag: Erik Verheggen, 2017 

https://sire.nl/campagnes/waardeer-het-repareer-het/


 

Ook mensen in het sociale domein, de zorgsector en in TV-programma’s zoals “Dokters van Morgen”-over 

muziektherapie-, pleiten voor méér muziek. En Máxima, wiens echtgenoot vorige week nog in Vught op 

bezoek was, pleit als erevoorzitter voor méér muziekonderwijs. 

 

   
bron foto:   https://www.meermuziekindeklas.nl/nl/nieuws/koningin-maxima-bezoekt-muziekpabo-in-helmond/5136/ 

 

De Speeldoos is oorspronkelijk voor muziekonderwijs ontstaan.  

 

“Verouderd” /  “gedateerd” !?? 

Zegt men over de St.Jan dat deze verouderd is of gedateerd? Of van de Sagrada Familia? Of van het 

Leeuwenstein Raadhuis?  

Alle zijn toch véél ouder dan de 40 jaar jonge Speeldoos. Ze zijn ook aan onderhoud onderhevig. 

         
(Links op de foto, de later aangebrachte lift.) 

bronnen foto’s: https://commons.wikimedia.org/wiki/File:'s-Hertogenbosch_Rijksmonument_21880_Toren_kathedraal_St.Jan.JPG 
 https://www.ceetiz.com/barcelona/sagrada-familia-tickets-skip-the-line  
 http://www.breda-en-alles-daaromheen.nl/rondleidingen-in-oude-raadhuis_bestanden/image004.jpg 

 

 

Waarom is dit bouwwerk uit 1933 een monument dat behouden moet worden? 

   

bronnen foto’s:  https://i.ytimg.com/vi/K87VITcStAs/hqdefault.jpg 
 https://www.bastionoranje.nl/uploads/wysiwyg/Randweg28072008pkstationmetafficheLoesjeenRandwegkaart.jpg 
 

https://www.meermuziekindeklas.nl/nl/nieuws/koningin-maxima-bezoekt-muziekpabo-in-helmond/5136/
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:'s-Hertogenbosch_Rijksmonument_21880_Toren_kathedraal_St.Jan.JPG
https://www.ceetiz.com/barcelona/sagrada-familia-tickets-skip-the-line
http://www.breda-en-alles-daaromheen.nl/rondleidingen-in-oude-raadhuis_bestanden/image004.jpg
https://i.ytimg.com/vi/K87VITcStAs/hqdefault.jpg
https://www.bastionoranje.nl/uploads/wysiwyg/Randweg28072008pkstationmetafficheLoesjeenRandwegkaart.jpg


 

Het staat op de weg naar ’s-Hertogenbosch en zat vol beklad en beplakt met graffiti en posters. Het werd 

zelfs compleet verplaatst naar de overkant van de weg. Kosten noch moeite bespaard. 

 

Kennelijk zag men voldoende waarde in genoemde bouwwerken ten behoeve van 

behoud én onderhoud. 

 

Doorbraak 

De Speeldoos en daarmee de lofprijzingen in artikelen en mond-op-mondreclame betekende voor de 

architect de doorbraak. Ook in het noorden en westen van het land bouwde hij scholen voor muziek en 

speciaal onderwijs. Je zou denken dat ze bij Haarlem of bij Alkmaar of bij Almere of in Laren ook een 

architect uit Amsterdam hadden kunnen vragen. 

 

En, niet te vergeten daarbij, het was de tijd dat je als architect géén reclame maakte. De naam stond zelfs 

niet op het grote bord bij de bouw. Je kreeg pas het vertrouwen voor opdrachten ná geleverd vakwerk. 

 

Over de jaren heen mocht hij in diverse artikelen uitvoerig en gedetailleerd zijn visie geven in 

vaktijdschriften, op bijvoorbeeld juist het thema KWALITEIT.  Ik denk, je wordt daarvoor pas gevraagd als je 

ook daadwerkelijk kwaliteit geleverd hebt.  

 

        

Vaktijdschrift Bouwwereld, Jaargang 81, nr. 4, blz. 47 tm 51, Debets, C. 

 

Wát omhelst kwaliteit?  

Niet in woorden van de architect, want dergelijke artikelen lezen als colleges en zijn goed voor bouw-

experts. Nee, ik heb het over kwaliteitsaspecten die u en ik als gebruikers kunnen herkennen en waar met 

wat meer achtergrondkennis wat meer waardering voor kan ontstaan. 

Als ik een topsporter of een professionele muzikant zie, lijkt diens optreden vanaf de buitenkant héél 

eenvoudig en gemakkelijk. Maar zodra ik zelf sport of muziek speel, realiseer ik mij pas wat er voor 

kwaliteit nodig is en hoe kostbaar het is, om dat te bereiken. 

 

Prijs  

Bij bouwen zien we kwaliteit in de eerste plaats als het beschikbare budget, dat, als we niet oppassen, kan 

uitmonden in voorbeelden als een miljoenenverslindend project van een korte Bartenbrug, of ruzie met 

opdrachtgever(s) en architecten van Theater aan de Parade. 



 

Inhoud en duurzaamheid 

En specifiek bij de Speeldoos? 

1. Ik hoor over rolstoeltoegankelijkheid 

a. De voorzieningen daarvoor zijn al aanwezig sinds de opening. 

Artikel BD, 5 februari 1977, “Multifunctioneeel gebouw    Grandioos gebouw voor 

Vughtse muziekschool” 

“... Alle toegangen zijn voorzien van glooiende op/ en afritten, zodat ook gehandicapten 

en rolstoelgebruikers geen probleem behoeven te hebben met de bereikbaarheid. 

Onmiddelijk naast de hoofdingang vindt men de garderobe en daarnaast een lift, 

eveneens ruim genoeg voor rolstoelen. Op elke verdieping bevindt zich bovendien een 

speciaal aan rolstoelgebruikers aangepast toilet. ...” 

b. In 1994 is bovendien een twééde lift gereed gekomen, die met 3000 kg lastcapaciteit ook door 

scootmobielen en rolstoelhouders gebruikt kan worden.  

Ik hoorde dat de lift vaak niet zou werken, de deur zwaar om te openen en de tweede lift alleen 

voor decorstukken zou zijn. De punten klinken mij als geschikt voor de bedrijfsvoering om op te 

lossen. Want, als de lift in dit Raadhuis kapot is, breekt u toch ook niet het gehele gebouw er voor 

af? 

 

2. Herkennen we kwaliteit in onverslijtbare en onderhoudsvrije materialen die de tand des tijds 

doorstaan? 

 

a. De uitgewassen grindvloer, ziet er uit alsof op de dag van opening terwijl er inmiddels 

duizenden mensen zijn overheen gelopen. Aan duurzaamheid gedacht... 

 

b. De betonnen sluiptrapjes en tussenplateau’s zijn een gevolg van het luisteren naar de 

omwonenden. Zij vreesden pal vóór hun huizen een enorm gedrocht te krijgen. Daarom is voor 

de nodige inhoud van het gebouw de begane grond ong. 1 meter verzonken onder 

straatniveau. Aan de kant van de entree en de woonhuizen is de gevelhoogte daarom laag 

gehouden, en aan de kant van de Secretaris van Rooijstraat veel hoger. Dat hoogteverschil 

binnenin plus het beoogde open karakter, om overal in de school zonder ver te hoeven 

omlopen eenvoudig van het ene niveau naar het andere te kunnen gaan, verklaren een extra 

rolstoelhelling en trapjes.  

Ideaal, om meer samenwerking en verbinding met elkaar te creëren, precies zoals de 

Cultuurnota voorstelt! 

uit artikel BD, 12 maart 1977, “ “De Speeldoos”: stimulans voor het culturele leven 

Vught” 

“... Namens de buurtbewoners, die aanvankelijk met zorg en twijfel, maar geleidelijk aan 

met steeds meer voldoening het gebouw hebben zien ontstaan, bood de heer Sidler een 

foto-album aan, waarin de hele wordingsgeschiedenis is vastgelegd....” 

 

uit artikel BD, 21 maart 1977, “Openingsweek bewees: “Speeldoos” in Vught voorziet 

in behoefte” 

“...De fraaie aula bood uiteraard een prachtige speelruimte voor de beide 

kindermusicals... ...De grote balletzaal was veranderd in een speelruimte, waar biljart, 

gesjoeld, gekegeld, getafeltennist enz. enz. kon worden. Een veelheid van spelen, waar 



ieder wel wat van zijn gading kon vinden. In verschillende leslokalen was verder 

gelegeheid tot dramatische expressie, dans en muziek.  

Hoe vernuftigt de indeling ... ...rond de “grote zalen” gecreëerde wandelgangen was, 

bleek nu ook duidelijk. In de onderscheiden, in elkaar overlopende, maar toch 

afgescheiden delen daarvan was volop gelegenheid om te boetseren, timmeren, 

figuurzagen, weven rustig lezen, poppenkast kijken, informatie nemen, kortom iedereen 

kon er samen en toch ongestoord bezig zijn op de meest gevarieerde manier. ...” 

c. Verder zien we kwaliteit in de gekozen baksteensoorten en kleuren en in de veel moeilijker 

verticaal gemetselde variaties. Aan de buitenkant trekt bijvoorbeeld in de paarse, harder 

gebakte soort geen vocht op en de drie gevormde pijlen naar de grote zaal vertellen bij zowel 

dichte als openstaande deuren: “Hier moet u zijn, híer is het te doen!”  

Momenteel is het vakmetselwerk minder zichtbaar. Aan de buitenkant vanwege de 

reclameplakkaten die het deels bedekken, waarvoor oorspronkelijk vlaggenstokken gedacht 

waren. Aan de binnenkant vanwege het wegverven van de pijlen, zodat het beoogde moeilijk 

herkenbaar is.: 

    situatie bij opening 
(Foto’s Robby Pauwels, Den Haag / Schaart fotografie, Rotterdam /  

Fotobureau; Henk van der Veen en W.S.M. vd. Kemp, Arnhem.) 

 

 situatie momenteel  
(Foto S.Mickers) 

 

Meer gebruikers pleiten voor behoud 

Maar ik hoor u denken..., Ach, de dochter van de architect, logisch dat die opkomt voor behoud! 

Die gedachte begrijp ik, maar klopt slechts ten dele:  

Want, afgezien van insider’s informatie, heb ik gelezen, gehoord en gezien dat ik niet de enige ben die pleit 

voor behoud.  

Ik zag een enorm protest plus een petitie. Ik hoorde, dat daarop zelfs een groot deel van búiten Vught 

gereageerd zou hebben. Ik zou denken, een mooier compliment kun je niet hebben, als mensen van heinde 

en verre komen, om jouw voorstellingen hier te zien en te horen! 

Een anecdote in dat opzicht. Vooraf aan de professionele voorstelling van Eric van Muiswinkel’s Schettino, 

voor welke hij toen de Polifinario prijs won, zat ik met mijn vader aan tafel met koffie te wachten op het 

begin van de voorstelling. Tegenover ons zaten mensen waarvan ik een vrouw hardop tegen haar 

gezelschap hoorde zeggen “Dit is toch een mooi theatertje”. “Nou Pa, haakte ik aan, steek dat compliment 

maar in je zak.” En we kwamen in gesprek met elkaar. Ook zij kwamen van verder weg, uit de buurt van 

Zaltbommel.  



En dan denk ik nog verder, dat het voor Vught een eer is, om try-outs van professionele artiesten zoals 

Freek de Jonge, Youp van ‘t Hek, Diederik van Vleuten of Eric van Muiswinkel te herbergen, die zelfs prijzen 

winnen en dus niet alleen locaal publiek trekken, maar ook publiek van ver dat vóór of na de voorstelling 

een boost kan geven aan de locale ondernemers en óók een bezoek aan de Petrus kunnen brengen. Mijn 

buitenlandse gasten nam ik noodgedwongen mee naar ’s-Hertogenbosch, omdat er hier s’avonds niets te 

doen was. 

 

Samengevat, geschiedenis en toekomst 

Zoals de concept Cultuurnota ook aangeeft, is erfgoed een wezenlijk onderdeel van cultuur.  

Als deze cultuurtempel afgebroken zou worden gaat de situatie terug de geschiedenis in.  

Muziekonderwijs in Vught was voorheen voor zo’n 1000 leerlingen (dus évenzo veel als de leden van de 

voetbalvereniging Zwaluw, naar ik begrijp) her en der verspreid over Vught op, akoustisch gezien, magere 

plekken of in huiskamers.   

De Speeldoos is speciaal voor muziekonderwijs ontworpen.  De multifunctionaliteit ontwikkelde zich als 

surplus.  

1. Vanwege de vereiste akoustiek heeft geen één ruimte rechthoekige wanden.  

 

2. Er is zelfs een kostbare doos-in-doos-constructie gebouwd, speciaal voor slagwerkers. 

Daarmee storen zij anderen niet met hun drum- of percussiegeluiden en trillingen. 

 

3. Er is een speciale grote balletzaal voor dans gecreëerd. 

 

4. En de grote zaal is de énige comfortabele, professionele en in bouwen altijd kostbaardere, 

óplopende zaal van Vught, die akoustisch geschikt is gemaakt door destijds al de beste 

van het land, Peutz   
 

Dat buro heeft nog meer wereldberoemde zalen onder hun hoede gehad, zoals Carré en Ziggo Dome in 

Amsterdam, Opera en Theater in Köln uit 1957, de Staatsopera in Berlijn uit 1742, Kulturpalast in Dresden 

en de Deutsche Oper am Rhein in Düsseldorf. 

U wilt er toch niet aan denken om kwaliteit in te leveren en in toekomst op een hard stoeltje in mogelijk 

een schel of hol klinkende, vlakke zaal naar een opvoering te moeten kijken? Notabene, áltijd schuivend, 

want degenen die vóór u zitten versperren het zicht op het podium.  

Er zijn veel voorbeelden van ándere prijs-kwaliteitsverhoudingen in vergelijking met de professionaliteit die 

de Speeldoos momenteel al biedt.  

U en ik hebben nu al een kwaliteitsparel ter beschikking. Waardeer het. Repareer het. 

 

Ter afsluiting, trompet spelen 

Als laatste, over trompet spelen -want het krantenartikel sluit af met de opmerking dat “gewoon trompet 

spelen minder beloond werd, terwijl dat ook heel waardevol is.” (van Houtum, 2019) 

Trompetspeler Dizzy Gillespie (ja, die wereldberoemde met die wangen) heeft op het podium van de grote 

zaal gespeeld.  

Stelt u zich voor, dat uw kind trompet speelt, in de eerste plaats zijn of haar akoustisch geschikte lesruimte 

mag behouden, en daarnaast zich op letterlijk hetzelfde podium mag begeven als waar misschien zijn of 

haar grote held speelde?! Hoe mooi is dat?!   



Wij zien kinderen aan de hand van hun voetbalhelden het stadion in lopen, maar dit geldt óók voor 

muziekhelden. Afgelopen zondag nog was bijvoorbeeld bij muziekprogramma “Podium Witteman” te zien 

en horen hoe Mike Boddé er lyrisch over werd, dat hij op hetzelfde podium mocht spelen als waar zíjn held 

Ramses Shaffy had gespeeld! 

Hóe gaat Vught de muziekhelden van hun kinderen in de toekomst ontvangen? 

Mag de jeugdige zich óptrekken aan voorbeelden die in de grote zaal komen spelen? Wie weet of er dan 

nog meer vakmanschap op andere continenten bekend kan worden, zoals de Nederlandse Maite Hontelé 

uit Haaften, vlakbij Zaltbommel, bekend werd. Zij is op 9 jaar begonnen en met haar ontwikkeling in 

trompetspelen in Colombia een enorme salsa-beroemdheid geworden. Hoe mooi zou dat zijn, als Vught 

daarvoor kans blijft bieden. 

 

Kortom, geheel in harmonie met de hedendaagse roep voor muziekonderwijs en 

overeenkomstig het hedendaags duurzaamheidsdenken en het beschikbare open 

karakter van het gebouw, passend bij het samenwerkingsprincipe dat de 

Cultuurnota voorstelt, trompeteer ik daarom: Waardeer de Speeldoos. Repareer 

de Speeldoos 

 

 

 

Informatie en bronnen ter verdieping, inspiratie en achtergrond: 

1. Bij dit document meegestuurd in een apart pdf-document, een artikel over de Speeldoos, 

verschenen in het vaktijdschrift Baksteen, maart 1977. 

 

2. Eén van de krantenartikelen ten tijde van de bouw en opening van de Speeldoos hier onder. 

(Andere ook in te zien, op verzoek.) Met hantering van “control + muiswiel”, kunt u de tekst 

leesbaar vergroten. 

 

================================================================== 



Website van de stichting waarvan Koningin Máxima erevoorzitter is: 

https://www.meermuziekindeklas.nl/nl/ambassadeurs/ 

================================================================== 

Op verzoek van de commissievergadering, de link naar de website van de stichting Petities.nl: 

https://petities.nl/petitions/de-speeldoos-moet-blijven?locale=nl 

 

================================================================== 
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